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روزنامه

بنا به اعلام دیوان محاسبات کشور، 
از  برخی  در  زیادی  مقاومت 
دستگاه ها و نهادهای صدور مجوز 
کسب و کار به دلیل وجود رانت 
و امضای طلایی وجود دارد و بالغ 
بر 1200 شکایت در این خصوص 

ثبت شده است.
دستگاه ها  همه  در  اداری  فساد 
اخذ  هنگام  در   - بیش  و  کم   -
متأسفانه  می شود.  دیده  امضاها 
کارمندان  و  جزء  کارشناسان  از 
اداری  بالای  مراتب  تا  پایه  دون 
هستند  مردم  مراجعه  محل  که 
را  آنها  کار  امضا،  یک  با  باید  و 
این قدر امروز و  انجام دهند عمداً 
مختلف  ایرادهای  و  می کنند  فردا 
جهت  مقابل  طرف  تا  می گیرند 
مجبور شود  از کارش  گره گشایی 
خود  مشکل  مبالغی،  پرداخت  با 
همه  با  که  امضایی  کند.  حل  را 
مقدماتش می تواند یک روزه انجام 
شود گاهی مواقع، ارباب رجوع را 
ماه ها به دوندگی تحت فشار شدید 

عصبی وا می دارد.
و  رانت  و  طلایی  امضاهای  این 
رشوه حاصل از آن نه فقط در حوزه 
کسب و کار بلکه در همه امور و 
مشاغل و بخش های اداری، سلامت 
روحی و روانی را از ارباب رجوع 
می خواهد  که  کسی  است.  ستانده 
در این جامعه سالم زندگی کند و 
تسلیم رشوه و باج خواهی نشود باید 

در جبهه ها و محورهای مختلف با 
در  و  بجنگد  درشت  و  ریز  افراد 
چند  هزینه های  با  هم  کار  آخر 
صاحبان  مقاومت های  و  برابری 

امضا مواجه شود.
این صاحبان امضا متأسفانه کارشان 
به جایی رسیده که نه حلال و حرام 
را می فهمند، نه از دادگاه و عناصر 
آبرو  برای  نه  و  می ترسند  نظارتی 
لذا  قائلند،  ارزشی  خود  حیثیت  و 
رانت خواری،  شرم،  و  دلهره  بدون 
رشوه خواری  و  خواری  ویژه 
می کنند. زمان هم که می گذرد به 
اقتصادی،  ریختگی  هم  به  موازات 
که  نحوی  به  می شود  بدتر  اوضاع 
هم  محاسبات  دیوان  صدای  حتی 
دستگاه ها  می گوید  و  درآمده 
مقررات  و  قانون  اجرای  زیربار 
اداری  سالم سازی  و  شفاف سازی 
مقررات زدایی  نمی روند! و هیئت 
در  کار  و  کسب  محیط  بهبود  و 
عملکرد  مذکور  قانون  اجرای 
مناسبی نداشته لذا ایران همواره در 
رتبه های نازلی از نظر شاخص های 
به  نسبت  حوزه  این  معتبر 
کشورهای دیگر قرار گرفته است.
و  داخلی  انعکاس  ببینید  حال 
خارجی رانت ها و امضاهای طلایی 
دیوان  قبال  در  آنها  مقاومت  و 
پیامدهایی  چه  مردم  و  محاسبات 
برای مردم در داخل و برای کشور 

در خارج از مرزها دارد؟!

دادستان تهران گفت: تا هفته آینده حدود 200 میلیارد تومان از مطالبات 
مالباختگان پرونده سکه ثامن پرداخت می شود.

القاصی مهر دادستان تهران  از قوه قضاییه، علی  به نقل  ایسنا  به گزارش 
در جلسه شورای عالی قوه قضاییه در پاسخ به تذکر رئیس دستگاه قضا 
درباره اجرای حکم پرونده سکه ثامن که در جریان سفر آیت الله رئیسی 
به اسلامشهر از سوی جمعی از مردم این منطقه مطرح شد، اظهار داشت: 
این پرونده شکات زیادی دارد و با دستور ریاست قوه قضاییه و استیذان 

در مرحله بازپرسی بخشی از مطالبات مالباختگان به ارزش مالی ۶0 میلیارد 
تومان را از محل اموال توقیفی متهم پرونده پرداخت کردیم.

با صدور رأی قطعی پرونده، محکوم اصلی در زندان  افزود:  القاصی مهر 
به سر می برد و همسر او هم به لحاظ ایفای نقش در پرونده راهی زندان 
شد و تعدادی از املاک و خودروی توقیفی از آن ها که قریب 20 میلیارد 
تومان است به فروش رسید که در حال تدارک پرداخت وجوه حاصله به 

شکات هستیم.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

رضا تقی پور نماینده تهران خبر داد؛

طرح مجلس درمورد فضای مجازی

 در آستانه تصویب
مسدودسازی پیام رسان های خارجی/ احراز هویت 

همه کاربران/ حبس برای فیلترشکن/ کنترل پیام ها 

در صورت »شروع« به ارتکاب به جرائم علیه 

امنیت داخلی

رهبر انقلاب درگذشت سیدعلی اکبر 
محتشمی پور را تسلیت گفتند پیرامون  مشکلات  رفع  جوانان  امور  معاون  تندگویان  مهدی  محمد 

اشتغال و بیکاری جوانان را مهم ترین مطالبه جوانان از دولت سیزدهم 
دانست و با اشاره به وعده پرداخت وام ازدواج ۵00 میلیون تومانی یکی 
از کاندیداها، گفت: به طور کلی پرداخت مبالغ این چنینی با هر عدد و 
رقمی دردی از جوانان دوا نمی کند. اگر کاندیداها بجای وعده افزایش 
یارانه یا وام ازدواج، تعهد دهند که می توانند در عرض یک ماه ۵00 
هزار اشتغال ایجاد کنند، قطعاً لیاقت رسیدن به مقام رئیس جمهوری را 

خواهند داشت.
محمد مهدی تندگویان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به وعده پرداخت 
وام ازدواج ۵00 میلیون تومانی، اظهار کرد: بجای اعلام مبالغ این چنینی 
باید به تأمین اشتغال جوانان توجه کرد که در آن صورت دیگر نیازی 
به پرداخت وام نخواهد بود. مهم ترین مطالبه جوانان از دولت سیزدهم 
به بحث اشتغال و رفع معضل بیکاری معطوف می شود چراکه جوانی که 

اشتغالش تأمین نشده چگونه می تواند اقساط وام را بپردازد؟
از  یکی  داد:  ادامه  جوانان  و  ورزش  وزارت  جوانان  امور  معاون 
آسیب های جدی ما در بحث مشارکت در انتخابات، وعده های انباشته 
شده ای است که در دورهای قبلی نیز داده شده و عملیاتی نشده است. 
توصیه می کنم کاندیداها وعده هایی ندهند که به وعده های قبلی اضافه 

شود و این ناامیدی سال به سال در جوانان بیشتر شود.
وی معتقد است: کاندیداها می توانند به جای سر دادن وعده هایی که به 
وعده های پیشین دولت های قبل اضافه شده و تبدیل به مطالبه مضاعف 
ارائه دهند و  واقعیت موجود  از  ترسیمی  تنها  ندهند و  می شود، وعده 

سپس برنامه درستی را مطرح کنند. 
پس از اشتغال و رفع بیکاری، تأمین مسکن جوانان مهم است

مدارک  گرفتن  علیرغم  که  جوانانی  ویژه  به  داد:  ادامه  تندگویان 
دانشگاهی خروجی اشتغال ندارند عمدتاً معتقدند اگر اشتغالشان درست 
و ایمن تأمین شود، می توانند مشکلات دیگر خود را رفع کنند. پس از 
اشتغال و بیکاری بحث تأمین مسکن نیز به ویژه برای جوانانی که قصد 
تشکیل خانواده دارند مهم است چراکه تأمین استیجاری ملک سخت 
شده و به نظر هیچ کدام از طرح های اجرا شده نظیر مسکن مهر نتوانسته 

مشکل مسکن جوانان را حل کند.
برای مردم سؤال است منبع تأمین وعده های انتخاباتی چیست؟

معاون امور جوانان با بیان اینکه برای مردم سؤال است که منبع تأمین 
وعده های انتخاباتی کاندیداها چیست و این وام ها از کجا تأمین خواهند 
شد؟ گفت: حتی با پرداخت وام ازدواج ۵00 میلیون تومانی اگر اشتغال 
جوان تأمین نباشد در بحث بازپرداخت وام با مشکل مواجه خواهد شد. 
مطالبه اصلی جوانان اشتغال است و کاندیداها به جای دادن وعده های 
این چنینی باید وعده تأمین اشتغال مشخص و ایمن جوانان را سر بدهند.

لزوم اهمیت به »پنجره واحد خدمت«
وی با اشاره به بحث »پنجره واحد خدمت«، یادآور شد: سال ها درباره 
»پنجره واحد خدمت« در کشور صحبت، اما اجرایی نشده است. مطابق 

با آن اگر کسی خواهان ورود به چرخه تولید است، به جای گرفتن 
چندین مجوز می تواند تنها به یک نهاد مراجعه و تمام مجوزهای لازم 
را اخذ کند که درحال حاضر فاقد آن هستیم و اینها مانع بزرگی برای 

ورود جوان به چرخه تولید هستند.
پیگیری  با  تأکید کرد:  امور جوانان وزارت ورزش و جوانان  معاون 
مناسب، استفاده از ظرفیت نیروهای موجود با سیاست گذاری مرکزی 
ساله  یک  اقدام  یک  در  ذی ربط  دستگاه های  نظرات  اخذ  و  مشخص 
چشم انداز  می توان  آن  در  که  است  انجام  قابل  سرزمینی«  »آمایش 

بسیاری از اشتغال ها را تعریف کرد. 
انتصاب جوانان نیازی به وعده و قانون ندارد

تندگویان در بخش دیگر سخنان خود به اهمیت انتصابات جوانان در 
جوانان  انتصابات  حوزه  در  گفت:  و  کرد  اشاره  نیز  سیزدهم  دولت 
نیازی به وعده و قانون نیست. به قدر کافی قانون داریم و وعده هایی 
داده شده که هیچ گاه عملیاتی نشده است. موضوع اصلی به »اعتماد به 
بنده  به نظر  جوانان« در عرصه های مدیریتی کشور معطوف می شود. 
هیچ محدودیتی برای انتصاب جوانان و بهره برداری از ظرفیت آنها حتی 

در جایگاه های حساس کشوری وجود ندارد. 
به  باید  کرد:  تصریح  جوانان  و  ورزش  وزارت  جوانان  امور  معاون 
ارتقای جوانانی که اکنون در سیستم های دولتی مشغول هستند بپردازیم 
درون  جوانان  رشد  برای  سالارانه  شایسته  برخورد  شاهد  متأسفانه  اما 
سیستم نیستیم.  انتصابات ما بر اساس روابط و نه شایسته سالاری شکل 
می گردد. هم اکنون جوانانی در وزارتخانه ها هستند که مستعد فعالیت 
در سطح وزیر هستند و ما می توانیم همین جوانان را در وزارت خانه ها 

ارتقاء دهیم و شایسته سالاری را از رأس هرم استخدامی آغاز کنیم. 
دولتی  انتصابات  برای  اینکه  به جای  شد:  یادآور  پایان  در  تندگویان 
از اسامی مشخص که وابستگی سیاسی به کاندیداهای ریاست  لیستی 
جمهوری دارند تهیه کنیم، این انتصابات را از جوانانی آغاز کنیم که 
ارتقای سمت  استعداد  و  تجربه لازم  و  هستند  وزارتخانه ها  در  اکنون 
را دارند. اگر به جای استخدام افرادی که مدعی سهم طلبی در کابینه 
هستند، نیروهای جوان موجود را در سطح وزرا ارتقا دهیم، شاهد رونق 

انتخابات خواهیم بود.

آخرین وضعیت پرونده درگیری نماینده مجلس
با مأمور پلیس

بیش از چهار ماه از درگیری یک 
راهور  سرباز  با  مجلس  نماینده 
از  خبری  تاکنون  گرچه  و  گذشته 
برخورد با این فرد منتشر نشده، اما 
این  از  حاکی  پیگیری ها  آخرین 
پرونده  این  به  رسیدگی  که  است 
سه  در  نماینده  این  و  داشته  ادامه 

مورد مجرم شناخته شده است.
ماه  بهمن  اوایل  ایسنا،  گزارش  به 
علی اصغر  که  بود  گذشته  سال 
شهر  در  تردد  هنگام  عنابستانی 
قصد ورود غیرمجاز به خط ویژه را 
داشت، او در محدوده دروازه دولت 
ورود  به  اصرار  که  حالی  در  و 
غیرمجاز و تخلف داشت با سربازی 
به نام عابد اکبری مواجه شده و این 
به خط  او  از ورود غیرمجاز  سرباز 
نهایت  در  و  کرد  جلوگیری  ویژه 
نتیجه این مقاومت به قیمت نواخته 
سرباز  یک  گوش  به  سیلی  شدن 
از  مردم  نماینده  و  شد  تمام  وظیفه 

مسیر مردم به راه خود ادامه داد.
خبر  درگیری،  این  از  بعد  مدتی 
خبری  فضای  در  سرعت  به  آن 
در  موضوع  گرچه  و  شد  منتشر 
روبه  نماینده  آقای  تکذیب  با  ابتدا 
از  شده  ارائه  مستندات  اما  شد،  رو 
به  قرائن  و  شواهد  و  پلیس  سوی 
به  ناچار  را  نماینده  که  بود  حدی 
پس گرفتن حرف خود و پذیرش 
کند.  وظیفه  سرباز  با  درگیری اش 
در ادامه این موضوع بحث شکایت 
نیز مطرح شد و حتی  از عنابستانی 
اعلام کرد  نیز  عنابستانی  مقابل  در 
از سربازی که مورد ضرب و شتم 
شکایت  راهور  پلیس  و  داده  قرار 
البته  که  شکایتی  است.  کرده  هم 
نشد.اقدام  گرفته  جدی  چندان 
را  زیادی  واکنش های  عنابستانی 
عالی ترین  تا  حتی  و  داشت  درپی 
سطوح ستاد کل نیروهای مسلح نیز  
شکارچی،  ابوالفضل  سردار  و  رفته 

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح را به 
سخنانی  در  او  و  واداشت  واکنش 
برای  فراوان  تأسف  ابراز  ضمن 
عنابستانی،  گفت که سیلی به سرباز 
یعنی سیلی به نظم و امنیت اجتماعی 

و برای چنین فردی متأسفم.
رئیس  هادیانفر،  کمال  سید  سردار 
در  اخیراً  نیز  ناجا  راهور  پلیس 
ایسنا  با  کوتاه  گفت وگویی 
و  می شود  دنبال  پرونده  می گوید: 
رفته  دادگاه  به  هم  کیفرخواست 
است. ما پیگیر این موضوع هستیم.

مورد  در  اظهارات  تازه ترین  در 
با  عنابستانی  درگیری  به  رسیدگی 
سرباز راهور، سردار حسین رحیمی، 
آخرین  پایتخت  پلیس  رئیس 
پرونده  این  به  رسیدگی  وضعیت 
گفت وگو  در  او  کرد.  تشریح  را 
می دهد:  ادامه  باره  این  در  ایسنا  با 
همان  از  عنابستانی  آقای  پرونده 
دنبال  تهران  پلیس  سوی  از  ابتدا 
آن  پیگیر  ما  نیز  همچنان  و  شد 
راهنمایی  سرباز  به  که  چرا  هستیم 
حین  در  بزرگ  تهران  رانندگی  و 

انجام وظیفه تعرض شده است.
وی  با بیان اینکه بر اساس آخرین 
پیگیری های ما قرار مجرمیت برای 
این نماینده صادر شده است، تصریح 
کیفرخواست  طبق  ایشان  می کند: 
شده  شناخته  مجرم  مورد  سه  در 
است.رحیمی در مورد طولانی شدن 
روند رسیدگی به این جرم نیز اظهار 
در  نیست که  مواردی  این ها  کرد: 
که  آنچه  اما  باشد؛  پلیس  اختیار 
می توانم بگویم این است که تقریباً 
را  موضوع  این  بنده  خود  روز  هر 
وظیفه  که  چرا  می کنم.  پیگیری 
مأمورانمان  از  صیانت  و  دفاع  ما 
شرایط  در  که  مأموری  است. 
ساعت ها   ... و  گرما  سرما،  کرونا، 
 برای تأمین نظم و امنیت ایستادگی 

می کند.

از هر دری کلامی

دادستان تهران خبر داد؛

پنجمین گزارش دیوان محاسبات درباره قوانین 

هفت گانه مرتبط با تولید

انباشت وعده های انتخاباتی و ناامیدی جوانان

یک کارشناس خطاب به نامزدهای ریاست جمهوری:

یک کارشناس بازار مسکن درباره برنامه نامزدهای انتخابات ریاست 
احداث یک  از  کاندیداها  عمده  مسکن گفت:  بخش  برای  جمهوری 
پایین  سطح  این  با  که  مردمی  اما  می کنند  صحبت  مسکن  میلیون 
درآمدی از عهده حداقل های زندگی خود برنمی آیند آیا توان و حتی 
فرصت فکر کردن به خرید مسکن را دارند؟ ابتدا باید قدرت اقتصادی 

خانوارها را برای خرید نقدی یا اقساطی افزایش داد.
فرشید پورحاجت در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در روزهای گذشته 
تأمین  را درخصوص  مباحثی  ریاست جمهوری  انتخابات  کاندیداهای 
مبنی  واضحاتی  توضیح  عمدتاً  مطرح کردند که  جامعه  اقشار  مسکن 
نیاز به احداث یک میلیون مسکن بود اما باید ببینیم در مقام اجرا چه 
اتفاقی می افتد. دولت های قبل هم برای حوزه مسکن برنامه داشتند اما 

عمده تجربیاتشان با شکست مواجه شده است.
ناامیدی  به یک  تولیدی مسکن  بنگاه های  افزود: در حال حاضر  وی 
رسیده اند و در حال ترک این بازار هستند. اینکه برخی کاندیداهای 
اعداد  بسازند  را  واحد  میلیون  یک  است  قرار  می کنند  اعلام  محترم 
درشت و دهن پرکنی است اما سؤال این است که با کدام مکانیزم و 
زیرساخت می خواهند این کار را انجام دهند؛ آن هم در وضعیتی که 
فضای کسب و کار برای فعالان بخش مسکن کاملًا پرمخاطره شده 

است.

این کارشناس بازار مسکن تأکید کرد: برای ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی، ابتدا باید قدرت اقتصادی مردم را افزایش دهیم تا بتوانند به 
صورت نقدی یا اقساطی واحد مدنظر خود را خریداری کنند. می گویند 
فضا را برای بخش خصوصی فراهم می کنیم تا مسکن تولید کند. بر 
فرض که بسازند، خریدارش چه کسی است؟ مردمی که با این سطح 
پایین درآمدی از عهده حداقل های زندگی خود برنمی آیند آیا توان و 

حتی فرصت فکر کردن به خرید مسکن را دارند؟
هزینه ساخت هر متر مسکن به بالای ۵ میلیون تومان رسیده است

با بیان اینکه فقط هزینه آهن آلات برای  این کارشناس بازار مسکن 
به متری یک میلیون تومان رسیده است  احداث یک واحد مسکونی 
گفت: یک میلیون تومان هم به نهادها، دستگاه ها و ارگان های مرتبط 
دارند.  این حوزه  به  درآمدی  نگاه  تماماً  می رسد که  مسکن  با حوزه 
مجلس هم با قوانین دست و پاگیر، شرایط را دوچندان سخت کرده 
است. به طور متوسط در کشور حدود سه میلیون تومان هزینه زمین و 
ساخت می شود و سود را هم که در نظر نگیریم تا واحد تکمیل شود 
هزینه پنج تا شش میلیون تومان روی دست سازنده می گذارد. کدام 
یک از اقشار پایین و حتی متوسط توان پرداخت چنین مبالغی را برای 

خرید مسکن دارند؟
پورحاجت تصریح کرد: اغلب کاندیداهای فعلی از ساخت سالیانه یک 
میلیون مسکن سخن گفته اند که جزو بدیهیات است؛ اما برنامه هایی که 
ارائه می دهند باید کاملًا علمی، عملیاتی و اجرایی باشد. طی ۴2 سال بعد 
از انقلاب اسلامی، طرح های توسعه در دولت های مختلف برای حوزه 
مسکن برنامه ریزی شده و ماحصل تمام این گفتمان ها چهره شلخته ای 
است که در شهرها می بینیم. ما نه در شهرسازی موفق بودیم و نه در 
تولید مسکن. مصداق بارز این است که عمده جوانان ما از حداقل حق 
خود که داشتن سرپناه مناسب طبق قانون اساسی است محرومند. در 

بحث اشتغال هم دچار مشکل هستند.
حاشیه نشینی دارد شهرهای ما را می بلعد

به  شهرها  می بلعد.  را  ما  شهرهای  دارد  حاشیه نشینی  گفت:  وی 
مکان هایی غیراستاندارد تبدیل شده و از نظر شکل و ظاهر، نشانه ای از 
فرهنگ ایرانی ـ اسلامی ندارند. طی 2۴ سال گذشته طرح هایی برای 
بخش مسکن ارائه شد که از هر دو نظر کمی و کیفی ناموفق بودند. در 
12 سال اخیر هم ادغام دو حوزه مسکن و راه تحت عنوان وزارت راه 
و شهرسازی، منجر به غلبه طرح های حمل  و نقل بر طرح های بخش 

مسکن شده و کام مردم از این ادغام شیرین نشده است.
دبیر کانون انبوه سازان با اشاره به پروژه مسکن مهر که از سال 1۳۸۶ 
این طرح شکست خورده هم  تجربه  است خاطرنشان کرد:  آغاز شده 
هزار   200 و  میلیون   2 حدود  که  است  درست  است.  ما  روی  پیش 
اما 1۴ سال طول کشید و هنوز تکمیل  خانوار صاحب مسکن شدند 
نشده است. این ضعف انسجام و برنامه ریزی را در پروژه مسکن مهر 

نشان می دهد.
به گفته پورحاجت، ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال احتیاج 
به یک وزارتخانه مستقل، مدیران مستقل، بدنه کارشناسی متخصص و 

اجرای قوی دارد.
جنگ  شرایط  بدترین  در  مسکن  تولید  خط  فعالان  کرد:  اظهار  وی 
اقتصادی، پرچمدار تولید این کشور هستند. دولت آینده باید به صورت 
واقعی سیاست های تشویقی برای بخش خصوصی فراهم کند. اینکه در 
صحبت های انتخاباتی از خانه دار کردن مسکن صحبت می شود به نظرم 
است. سطح دسترسی مسکن  پر شده  این حرف ها  از  مردم گوششان 
برای کارگران به بالای ۶0 سال رسیده آن هم اگر تورم ثابت بماند. 
بنگاه های  و  شکسته  را  بخش خصوصی  کمر  درصدی   ۵0 تورم  این 
خصوصی واقعی کشور را به نابودی کشانده است.  شوربختانه برنامه 

پدافندی هم برای این موضوع نداریم.

گران ترین خانه  های تهران چند 

خرید و فروش شد؟


